
انتخاب نابجا، تیشه به روی خود 

درست بیست ســال پیش بود که یکی از مدیران 
پایین دستی با تهدید به برکناری دو نفر از کارکنان 
زیردســتش که هرکدام دو فرزند خردسال بیشتر 
نداشــتند از آن ها خواست که فورا به یکی از مراکز 
بهداشتی شــهر بروند و با انجام عمل وازکتومی و 
توبکتومی و آوردن گواهی مربوطه به سرکارشــان 
برگردند. این اصرار مدیریتی از بیســت وپنج سال 
پیش شــروع و تا همین ده پانزده ســال قبل هم 
ادامه داشــت و درنهایت به تلاش بــرای افزایش 
زایمان های ســزارینی درحالی که این عمل دارای 
مخاطرات و مضرات بسیاری برای مادر و فرزند بود 
و در صــدر آن، ناتوانی زن در حاملگی های ســوم 
به بعد بود و همچنین فرزندان حاصل از ســزارین 
عموما مســتعد ابتلا به بیماری هایی نظیر دیابت و 

آسم بوده و هستند ادامه یافت. 
با تمام این ها طی سال هایی که برنامه های تنظیم 
خانواده به طریق سخت و محکم در کشور اجرایی 
می شــد، برخی پزشــکان بعد از دومین سزارین، 
زنان را به توبکتومی یا همان بستن لوله ها تشویق 
می کردنــد و هدف از این امــر کاهش جمعیت در 
کشور بود که 13 روش برای پیشگیری از بارداری 
ارائه می شــد درحالی که در دیگر کشورهای جهان 
تنها دو یا سه مدل از آن اجرایی می گردید. حامی 
ایــن جنایت بزرگ در دنیا با برگزاری همایش ها و 
تألیف کتب مختلف تحت عنوان بهداشــت باروری 
بــا هدف ترویج پیشــگیری از بــاروری و حمایت 
بین المللی جمعیت و برخی شرکت های داروسازی، 
شــرکتی آلمانی به نام بایر شــرینگ فارما بود که 
عمده تولیدات این کارخانه، قرص های ضدبارداری 
است و از بزرگترین شرکت های پخش دارو در دنیا 
می باشــد. ازجمله تألیفاتی که به منظور جلوگیری 
از بــارداری و تشــویق اولیــاء و بــا حمایت مالی 
صندوق جمعیت بین المللــی و معدودی جامانده 
از خانه تکانی هــا در وزارت بهداشــت انجام شــده 
کتاب »احــکام تنظیم خانواده« اســت که به طور 
رایگان توزیع شــد! و انتشار کتاب دیگری پیرامون 
وازکتومی که در آن بحث را بســیار ساده و عادی 
عرضــه نموده و موجب انحــراف ذهنی خواننده از 

بحث اصلی یعنی عقیم شدن فرد می شود! 
البته به جز فشار و کمک های بی دریغ سازمان های 
جهانی بــرای کاهش جمعیت ایــران، در مواردی 
داخل کشــور هم بی تقصیر نبــوده زیرا طی یک 
دوره بیست ســاله در دهه هــای 70 و 80 حــدود 
300 میلیــارد تومان به نــرخ دلار آن زمان برای 
اجرای برنامه دیکته شــده تنظیم خانواده غربی در 
ایران هزینه شــد که اســتراتژی آن کاهش سریع 
جمعیت و شاخص های باروری بود و میزان مصرف 
روش های پیشــگیری از بــارداری از 49 درصد در 
ســال 13۶7 به 8/7 درصد در سال 13۶8 رسید 
و نرخ باروری از شــش فرزند در اواخر دهه ۶0 به 
حدود دو فرزند در اواخر دهه 80 ســقوط کرد که 
این ســرعت کاهش رشد جمعیت در سطح جهان 
امری بی سابقه به حســاب می آید و حاصل آن هم 
وضعیت کنونی ســیمای جمعیت کشور است که 
همچنان مســیر سراشــیبی را طــی می کند و به 
نظر می رســد پس از سپری شدن دو سال از ابلاغ 
قانون جوانی جمعیــت، نه تنها کاهش نیافت بلکه 
کمرنگ تر هم نشــده تا همه تبلیغاتی که توســط 
اعضای به ظاهر فعال کمیسیون مربوطه در مجلس 

طی این مدت شده، رنگ ببازد! 
اسناد منتشرشده از ســوی پنتاگون مبتنی بر این 
اســت که تمامی آژانس های ســازمان ملل متحد 
»UN« در ســطح جهان که در کشــورها اجرایی 
می شــوند به نوعی عملیات دفاعی و نظامی ارتش 
آمریکا به حســاب می آید زیرا زیرمجموعه سازمان 
ملل چشم بسته از دکترین امنیت ملی ایالات متحده 
حمایــت و تبعیت می کند و اجراها مســتقیما زیر 
 »cmoc نظر »مرکز عملیــات نظامی و غیرنظامی
آمریکاست. بودجه اختصاص یافته سازمان بهداشت 
جهانــی who به برنامه تنظیم خانــواده در ایران 
رقمی معــادل 31 هزار دلار اعتبــار به برنامه های 
بهداشــت مادران و کــودکان و تنظیــم خانواده 
در ســال های 1371 و 137۲ بوده اســت که رقم 
مشــترک آن حدود 9۲ هزار و پانصــد دلار برای 
ســال های 1373 و 1374 هزینه شده. برژینسکی، 
استراتژیســت آمریکا، معتقد اســت »لازم نیست 
به تأسیســات هســته ای ایران حمله کنید، چراکه 
تغییــرات جمعیتــی ایران علیه حکومت اســت و 
با کمی صبر خود مشــکلات را حــل می کند، این 
یعنی اینکه اگر جمعیت پیر شــد خود محافظه کار 
می شــود.« البتــه انفعال و بازی کردن بخشــی از 
تصمیم گیــران و نهادهای داخلــی در این ماجرا 
سبب شده تا امروز چالش های جمعیتی به گونه ای 
گریبانگیر ما شود که به سادگی نتوان از این گرداب 
بیــرون آمد و نیازمند اســت اندکی به توان بعضی 
تصمیــم گیــران در قالب قانون گــذاری مجلس و 
کمیسیون جوانی جمعیت و اعضای آن در مجلس 
یازدهم بیندیشیم که آیا با تمام توان تلاش کرده اند 
یا بیشــتر به شــعارپراکنی پرداخته شــد و امروز 
فرصتی اســت که می توان به بازنگری ها پرداخت و 
برای ادامه این سربالایی از چهره های تازه و مصمم 
در انتخــاب مردمی حمایت کــرد. حالا پس از دو 
ســالی که از ابلاغ و اجرای قانونی جوانی جمعیت 
گذشته بازهم ســیمای جمعیتی کشور امیدبخش 
نشــده که البته این امر زمان بر و پرهزینه اســت و 
مدیران صبور و کارآمد را می طلبد تا کشور ناچار به 

قبول چالشی تازه به نام مهاجرپذیری نشود.

بیتوجهیتاکی؟!

حضـرت آیـت الله خامنه ای فرمانـده کل قوا طی مراسـمی 
نشـان فتح را به سرلشکر سـیدعبدالرحیم موسوی فرمانده 
کل ارتـش جمهـوری اسـلامی ایـران و سرلشـکر حسـین 
اسـلامی  انقـلاب  پاسـداران  فرمانـده کل سـپاه   سـلامی 

اعطا کردند.
اعطـای ایـن نشـان بـه فرماندهـان کل ارتـش و سـپاه به 
دلیـل عملکـرد آنـان در ارتقـای تـوان دفاعـی و رزمـی و 
قـدرت بازدارندگـی نیروهـای مسـلح، انجـام شـد. نشـان 

فتـح، به عنوان نمـاد عملیات هـای پیروزمندانـه رزمندگان 
اسـلام و فاتحـان ایـن عملیات هـا انتخـاب شـده اسـت. 

این نشـان، از سـه برگ درخت نخل و گنبد مسـجد جامع 
 خرمشـهر و نیـز پرچـم جمهـوری اسـلامی ایران تشـکیل 

شده است.
رهبـر انقـلاب در پایان این مراسـم فرمودند: ان شـاءالله که 
خداونـد، شـیرینی فتـح را در همـه ی میدانهـا به شـما، به 

همه ی دوسـتان و به جمهوری اسـلامی بچشـاند.
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گزارش
اعطای نشان فتح به فرماندهان کل ارتش و سپاه 

بهامیدچشیدنشیرینیفتحهمهمیدانها

آزادراه منجیل ـ رودبار به عنوان ســومین وعده دولت در تکمیل شبکه آزادراهی 
کشور و با هدف روان سازی ترافیک سفر هموطنان به استان گیلان با حضور وزیر 

راه و شهرسازی و معاون اجرایی رئیس جمهور افتتاح شد.
به گزارش تســنیم ، طبیعت بکر و دیدنی استان گیلان باعث شده است هرساله 
حجم زیادی از هموطنان در فصول مختلف، این استان را برای سفر انتخاب کنند 
به ویژه در فصل بهار و تابســتان که گیلانیان شــاهد حجم زیادی از پلاک های 

غیربومی مسافران و گردشگران در مناطق جنگلی و غیرجنگلی استان هستند.
در این ســال ها، ترافیک سنگین و پرحجم مســیر ورودی گیلان از محور رودبار 
همواره پرترددترین مسیر استان بوده است و بارها اتفاق افتاده است که طی کردن 
این مســیر از لوشان به رودبار برای مســافران و گردشگران حدود هشت ساعت 
به طول انجامیده باشد. با گذشت سال ها از بهره برداری آزادراه قزوین ـ رشت، بارها 
وعده تکمیل آزادراه منجیل ـ رودبار به گوش رسید اما این اتفاق خوب در دولت 
سیزدهم رقم خورد و امروز دوشنبه ۲1 اسفندماه این آزادراه برای تسهیل در تردد 

مسافرین و مردم در آستانه نوروز 1403 به مرحله افتتاح رسید.
آزادراه منجیل ـ رودبار یکی از ابرپروژه های آزادراهی کشــور اســت که گلوگاه 
ترافیکی آزادراه قزوین ـ رشــت در محدوده شهر رودبار را مرتفع می کند و سفر 
ایمن و کوتاه تر در کریدور شــمال ـ جنوب کشــور را بــرای بومیان این منطقه 
و مســافرین فراهم می کند. تکمیل این  پروژه ارزشــمند مانند سایر پروژه های 
نیمه تمام کشــور، در طول ۲ ســال گذشته در دســتور کار دولت سیزدهم قرار 
گرفت و قرار اســت این هدیه  نوروزی در آســتانه نوروز 1403 با حضور رئیس 
جمهور به افتتاح برســد و ســهم بسزایی در تســهیل ترانزیت جاده ای، کاهش 
سوانح جاده ای و ترافیک آزاردهنده برای اهالی منطقه و مسافران شمال کشور و 

صرفه جویی در مصرف سوخت داشته باشد.
حذف گلوگاه ترافیکی شهرستان رودبار و کاهش زمان سفر از تهران به گیلان از 
جمله مزایای ویژه این پروژه اســت و طبق گفته  استاندار  گیلان، آزادراه منجیل 
ـ رودبار به دلیل شــرایط خاص و برخورداری از تونل ها و پل های متعدد، یکی از 

پیچیده ترین و سخت ترین آزادراه های کشور به شمار می رود.
این آزادراه 8.۲ کیلومتر اســت و بیش از 70 درصد از مســیر آن را پل، تونل و 
دیوارســازی تشکیل می دهد و با توجه به کوهستانی و صعب العبور بودن منطقه، 
حجم و نوع کار مهندسی از طرح های بزرگ و اساسی کشور محسوب می شود و 
پس از گذشت 1۲ سال در آستانه ماه مبارک رمضان تحویل مردم می شود و زیر 
بار ترافیکی خواهد رفت. به گفته اســتاندار گیلان، تکمیل آزادراه رشت ـ قزوین 
و راه آهن رشــت ـ کاســپین دو ابرپروژه مهم مصوب سفر نخست رئیس جمهور 
به گیلان اســت و با بهره برداری از قطعه باقیمانده آزادراه قزوین ـ رشت کریدور 
بین المللی شــمال به جنوب تکمیل می شود. آزادراه رشت ـ قزوین به طول کلی 
137.4 کیلومتر از مهم ترین راه های کشور و بخشی از کریدور بین المللی شمال 
ـ جنوب است که به عنوان کوتاه ترین، ارزان ترین و مناسب ترین مسیر حمل کالا 

بین دو قاره آسیا و اروپا محسوب می شود.
این پروژه در راستای پاسخ به مطالبات چندین ساله مردمی در خصوص بهره برداری 
از فاز نهایی آزادراه قزوین ـ رشت حدفاصل منجیل تا رودبار، مورد اهتمام ویژه و 
وعده های صادق دولت سیزدهم و به تبع آن پیگیری های مداوم و جدی استانداری 
گیلان است که  با بهره برداری از آن  فضای جدیدی در رشد و توسعه استان گیلان 
رقم خواهد خورد.  عملیات اجرایی این پروژه، مشــتمل بر ۶ دســتگاه پل بزرگ 
جمعاً به طول 157۶ متر، شامل اجرای 314 عدد شمع بتنی و چهار دستگاه تونل 
جمعاً به طول ۲87۶ متر است که لاینینگ و روسازی بتنی دو دستگاه از تونل های 
قطعه ابتدایی به طول 9۲7 متر و لاینینگ یک دســتگاه تونل قطعه دوم به طول 
803 متر تکمیل شــده است. آزادراه منجیل ـ رودبار بخشی از کریدور آزادراهی 
شمال ـ جنوب و شاهراه حیاتی ارتباط از پایتخت و استان های همجوار به استان 
گیلان است که بخش اعظم آن در سال های گذشته به بهره برداری رسیده است و 
با تکمیل 8 کیلومتر حدفاصل منجیل تا رودبار، شاهد کاهش زمان سفر، مصرف 

سوخت و استهلاک خودرو در این محور خواهیم بود.
ســاخت این آزادراه علی رغم کوتاه بودن طول مســیر به دلیــل عبور از مناطق 
صعب العبــور البــرز و دهلیــز تنگ رودخانه ســفیدرود یکی از ســخت ترین و 
چالش برانگیزترین محورهای آزادراهی کشــور محسوب می شود. در طول مسیر 

8.۲کیلومتری آزادراه دو دســتگاه تونل به طول 9۲7 متر و 8 دستگاه پل به طول 
1۲1۶ متر احداث شده است که با در نظر گرفتن سختی های عملیات اجرایی در 
محدوده شهری و دسترســی به محل پروژه به ویژه در تونل ها از نمونه های قابل 

ذکر در پروژه های راهسازی است.
در ســاخت بعضی از پل های مســیر از تیرهای پیش تنیده با دهانه 40 متر و در 
ساخت پل های روی رودخانه سفیدرود از 300 دستگاه شمع استفاده شده است؛ 
به عنوان مثال ســاخت پل شــماره ۶ این آزادراه به طول 330 متر یکی از موارد 
خاص در ســاخت ابنیه این مسیر آزادراهی است؛ این پل که ارتفاع دهانه میانی 
آن به 135 متر می رســد یکی از بزرگ ترین پل های طره آزاد کشور است که با 
توجه به توپوگرافی منطقه به منظور کاهش اثرات زلزله های احتمالی با اســتفاده 

از تکیه گاه غلطکی برای اولین بار در کشور احداث شده است.
این آزادراه یکی از چهار مســیر عبوری از رشــته کوه البرز اســت که دسترسی 
مناطق مرکزی و پایتخت را به اســتان گیلان و غرب دریای خزر فراهم می کند 
و نقش مؤثری در حمل ونقل کالا و مســافر، کاهش زمان سفر و صرفه جویی در 
مصرف ســوخت دارد. آزادراه منجیل ـ رودبار به طول 8۲00 متر اســت که 70 
درصد آن از پل و تونل )ابنیه فنی( تشکیل شده است و 100 درصد از کوهستان 

عبور می کند.

خــط تولید پک باتری های لیتیومــی و خط تولید انواع 
باتری های ســیلد سازمان توســعه منابع انرژی وزارت 

دفاع، با حضور وزیر دفاع رونمایی شد.
خــط تولید پک باتری های لیتیومــی و خط تولید انواع 
باتری های صنعتی ســیلد ســازمان توسعه منابع انرژی 
وزارت دفاع امروز دوشنبه )۲1 اسفند 140۲( با حضور 

امیر »محمدرضا آشتیانی« وزیر دفاع رونمایی شد.
احــداث و بهره بــرداری از خط تولید پــک باتری های 
لیتیومی دســتاوردهای زیادی از جملــه ایجاد آمادگی 
جهت تأمین نیاز کشور به ویژه بخش دفاع به انواع پک 
سنگین باتری لیتیومی و ایجاد آمادگی لازم برای ورود 
به صنعت حمــل و نقل الکتریکی برای کشــور خواهد 
داشــت. از باتری های لیتیومی در پک هــای مخابراتی، 
 ESS طیــف وســیعی از پک هــای نظامی، پک هــای
)ســامانه های ذخیره انرژی الکتریکی(، طیف وسیعی از 

پک های تجاری و پک های موتور سیکلت برقی استفاده 
می شــود که احداث و راه اندازی ایــن خط تولید باعث 
کاهش خطاهای نیروی انسانی، کاهش مصرف انرژی و 
افزایش سرعت تولید می شود. باتری های صنعتی سیلد 
کاربردهای مختلفــی از جمله تأمیــن و ذخیره انرژی 
در شبکه مخابراتی کشــور، در نیروگاه های تولید برق، 
پالایشــگاه ها، UPS )منابع تغذیه بدون وقفه(، شــبکه 
بانکی و مؤسســات مالی کشور، حمل و نقل الکتریکی و 
… دارند که احداث و بهره برداری از خط تولید اتوماتیک 
انواع باتری های صنعتی سیلد باعث جلوگیری از واردات 
و خروج ارز، توســعه صادرات و... می شود. با ایجاد این 
خط، علاوه بر تکمیل ســبد محصولات مورد نیاز کشور 
)از 3 آمپر ســاعت تا 3000 آمپر ساعت( ظرفیت تولید 
انواع باتری های صنعتی سیلد، 35٪ افزایش یافته است 

و عملًا کشور بی نیاز از واردات این باتری ها خواهد بود.

با حضور وزیر دفاع صورت گرفت

رونمایی از بزرگ ترین خط تولید پک باتری های لیتیومی و سیلد
کارشناس مسایل سیاسی اظهار کرد: اگر قرار باشد بعد 
از برگزاری انتخابات هم افرادی که موفق به کسب رأی 
شــده اند، بخواهند تفرقه انگیزی کنند، آسیب جدی به 

نهاد مردمی مجلس و افکار عمومی وارد خواهد شد.
»ناصر ایمانی« کارشــناس مسائل سیاسی در گفت وگو 
با خبرنگار مهر، با اشــاره به سخنان رهبر معظم انقلاب 
درباره پرهیز از اختلاف افکنی اظهار کرد: ایشان به چهار 
ســال آینده مجلس نگاه می کنند که اگر قرار باشد که 
منتخبیــن مجلس در حــال و هوای قبــل از انتخابات 
باشــند، این مجلس چه جایگاهی به عنوان بزرگ ترین 

نهاد قانونی کشور خواهد داشت.
وی افزود: معمولاً مواضع تند از ســوی برخی کاندیداها 
اگرچه مورد پســند نیســت و برخی اوقــات، آلوده به 
اتهام زنی و ســیاه نمایی می شود اما به هر حال تا قبل از 
برگزاری انتخابات، قابل تحمل اســت؛ اما اگر قرار باشد 

بعد از برگزاری انتخابات هم افرادی که موفق به کســب 
رأی شده اند، بخواهند تفرقه انگیزی کنند، آسیب جدی 
به نهاد مردمی مجلس و افکار عمومی وارد خواهد شد.

کارشــناس مســائل سیاســی گفت: برخی افراد، رشد 
سیاســی خود در جامعه و حتی رأی مــردم را با اتخاذ 
مواضع سلبی، به دست می آورند و شخصیت شان با این 
دست مسائل شکل گرفته است؛ آن ها مواضع آوانگارد و 
تندی دارنــد و این کار را ادامه می دهند. این موضوع از 

جانب نماینده مردم، غیر قابل قبول است.
ایمانی با بیان اینکه فرمایشــات مقام معظم رهبری در 
زمینــه پرهیز از اختلاف افکنی تازگی ندارد و همیشــه 
مورد تاکید ایشان بوده است ادامه داد: اگر افراد بخواهند 
متنبه شوند، از مواضع رهبر انقلاب طی سالیان گذشته 
مطلع هســتند و باید با تنظیم رفتار خود با فرمایشات 

ایشان، از اختلاف پرهیز کنند.

ناصر ایمانی:

تفرقه انگیزی بعضی منتخبین مجلس را دچار آسیب خواهد کرد

رئیس فراکسیون کارگری مجلس:

حقوق کارگران در سال ۱۴۰۳ باید ۵۰ درصد افزایش یابد
رئیس فراکسیون کارگری مجلس گفت: با توجه به اینکه حقوق کارمندان در سال آینده با در نظر گرفتن افزوده شدن 
3 هزار امتیاز به حقوق آنها حدود 40 درصد افزایش می یاید، انتظار این است که حقوق کارگران نیز رشد 50 درصدی 

را برای سال آینده داشته باشد.
علی بابایی کارنامی رئیس فراکســیون کارگری مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به آغاز جلسات 
شورای عالی کار برای تعیین مزد سال 1403 کارگران گفت: هر ساله پایان سال بر اساس ماده 41 قانون کار شورای 

عالی کار نسبت به تعیین حداقل مزد کارگران کشور تصمیم گیری می کند. 
وی با بیان اینکه ما انتقاداتی به اصل برقراری چنین جلســاتی در طول ســال داریم چرا که در هیچ جای قانون کار 
نیامده است که دولت یا وزارت کار صرفاً در پایان سال مزد کارگران را تعیین کند، خاطرنشان کرد: در طول سال باید 
ماهانه جلسات شورای عالی کار برگزار شود تا بتواند موارد مرتبط با کارگران بویژه تعیین مزد آنها را مورد ارزیابی قرار 
دهد که متاسفانه این کار اتفاق نمی افتد. بابایی گفت: نکته بعدی اینکه در این قانون به صراحت آمده است که معیار 
تعیین مزد کارگران نرخ تورمی اعلامی از ســوی بانک مرکزی و سبد معیشت کارگران است که البته باید مورد توافق 

جمعی بین نمایندگان کارگران و کارفرمایان با محوریت دولت قرار گیرد. 
رئیس فراکسیون کارگری مجلس ادامه داد: متاسفانه تجربه چندین ساله گذشته حاکی از این است که به این واسطه 
که دولت خود را بزرگترین کارفرما در کشــور می داند، این اســتدلال را دارد که هرچه مزد ســالیانه را بالاتر تصویب 
کند، هزینه های دولت نیز بالاتر خواهد رفت. به همین دلیل شــاهد هستیم که در اکثر مواقع نقطه نظرات نمایندگان 

کارگری مبنای تصمیم  نهایی جلسات مزد قرار نمی گیرد. 
بابایــی با اشــاره بــه مصوبه مجلــس در رابطه با تعیین حقــوق کارگران در ســال 1403 گفت: بر اســاس مصوبه 
مجلــس علاوه بــر ۲0 درصدی که بــه حقوق کارمنــدان افزوده می شــود، یک افزایــش 3 هزار امتیــازی نیز به 
حقــوق ســال آینده کارمنــدان اعمــال می شــود.  در حقیقت افزایــش حقوق کارمنــدان برای ســال آینده 40 
درصــد خواهد بــود. بنابراین با توجــه به اینکه عموماً مــا برای کارگران 5 تــا 7 درصد بیــش از کارمندان حقوق 
 افزایــش حقــوق در نظــر می گیریم، مزد ســال آینــده کارگران باید 50 درصد به نســبت ســال جــاری افزایش 

داشته باشد. 
وی در پایان تصریح کرد: انتظار ما از دولت به ویژه وزیر کار این است که در تعیین حداقل مزد کارگران تورم انتظاری 

و سبد معیشت کارگران در کشور را در نظر داشته باشند.

گزیده ای از جلسه علنی مجلس

مجوز به دولت برای برداشت علی الحساب از منابع بودجه
»مجــوز به دولت برای برداشــت علی الحســاب از منابع بودجه«، »شــروطی برای تشــکیل اتحادیه های صنفی در 

شهرستان ها« از مهم ترین تصمیمات جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی بود.
جلســه علنی مجلس به ریاســت محمدباقر قالیباف برگزار شد و رســیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق درباره لایحه 
بودجه 1403 کل کشــور، ادامه بررسی گزارش کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس درباره طرح اصلاح موادی از 
قانون تأســیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی و ادامه رسیدگی به گزارش کمیسیون اقتصادی 
درباره طرح اصلاح قانون نظام صنفی کشور در دستور کار نمایندگان قرار گرفت. در جسله علنی دیروز،  رئیس مجلس 
در پاســخ به دو تذکر حســینعلی حاجی دلیگانی و علیرضا سلیمی درباره تعیین تکلیف بخش دوم لایحه بودجه سال 
1403 توضیح داد که هنوز شورای نگهبان مصوبات مجلس در بخش اول لایحه بودجه سال 1403 را نهایی نکرده که 
تا چهارشنبه هفته جاری قطعی خواهد شد لذا عملا جداول تفصیلی بعد از تعطیلات نوروز در مجلس بررسی می شود.

محمدباقر قالیباف افزود: ماده 18۲ آیین نامه روند رســیدگی به لایحه بودجه را تعیین کرده اســت ما در مرحله اول 
تمامی احکام به اضافه منابع و مصارف را براساس پیشنهاد دولت بررسی و تصویب می کنیم سپس مصوبات به شورای 
نگهبان ارائه می شود که این پروسه 45 روز طول می کشد. همچنین دو نماینده در نوبت تذکراتشان با طرح انتقاداتی 
نســبت به بخشــنامه اخیر وزارت کار درباره ماده ۲7 قانون کار در خصوص اخراج کارگران، خواستار رسیدگی هیأت 

رئیسه مجلس به این موضوع شدند. قالیباف هم در پاسخ تاکید کرد که حتماً این موضوع را پیگیری می کنم.
در جریان جلســه علنی ، نمایندگان جهت رفع ایرادات شــورای نگهبان در لایحه بودجه سال 1403،  به دولت مجوز 

دادند تا به صورت علی الحساب از منابع بودجه برداشت کنند که این مهلت تا اردیبهشت ماه خواهد بود.
همچنین در جریان بررسی گزارش کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس درباره طرح اصلاح موادی از قانون تأسیس 
و اداره مدارس و مراکز آموزشــی و پرورشــی غیردولتی )اعاده شده از شورای نگهبان( ماده 14 این طرح جهت تامین 
نظر شورای نگهبان اصلاح شد. بر این اساس سازمان تأمین  اجتماعی مکلف است ظرف ۶ ماه پس از لازم الاجرا شدن 
این قانون تدبیری اتخاذ نماید تا ســازمان مدارس و مراکز غیر دولتی و توسعه ی مشارکت های مردمی و سازمان ملی 
تعلیم و تربیت کودک بتوانند دسترســی برخط به سامانه مربوط به ســوابق فهرست و پرداخت حق بیمه کارفرمایان 
مذکور را داشــته باشند.در ادامه جلسه علنی ، طرح اصلاح برخی از احکام قانونی مرتبط با فرآیند رسیدگی در دیوان 
عالی کشور اعلام وصول شد و همچنینعبدالرضا مصری نائب رئیس مجلس شورای اسلامی با اعلام پایان جلسه  گفت: 

جلسه علنی فردا به دلیل آغاز ماه مبارک رمضان ساعت 8:45 شروع می شود.

افتتاح آزادراه منجیل - رودبار

راهی هموار از دل کوه های سرسخت البرز به قلب گیلان

روزنامه نگار پیشکسوت
حسن  روانشید


